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ÉVKÖZI 12. VASÁRNAP                            B év     1 – 4 oldal 
 
Olv.: Iz 49,1-6 – ApCsel 13,22-26 – Lk 1,57-66.80.  
János születése 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! Azt álmodtam, hogy a jó Isten nyaral. Ennek ellenére mi bemutatjuk ezt a 
szentmisét. Szeretnék hinni abban, hogy imádságunk valahogy azért utoléri nyaralása közben 
is az Istent…. Imádkozzunk a kedves templomba járó testvéreinkért is, – nem tudom 
mennyire és miképpen értelmezhető a mi hitünk, a mi kereszténységünk, - akik remélem 
nemcsak nyaralnak nyáron, bár kívánunk nekik szép időt és jó nyaralást, hanem azért az 
imádság se fogy el az ajkukról és keresztény hívő módon ünnepelnek is. 
 
Ma Keresztelő Szent János születésnapja van. Szűz Anyán kívül csak az ő születésnapját 
ünnepeljük liturgikusan is templomainkban. Ez nem véletlen, ennek valamilyen üzenete van. 
Mind a Szűz Anya, mind Keresztelő Szent János élete, működése Isten üdvösségterve 
szempontjából fontos. Istennek egy gondolata van, hogy valahogy kifejezze irántunk a 
szeretetét, mert Isten hisz abban, jobban, mint mi, hogy az ember, ha szeretik, megmenekül. 
Akit nem szeretnek, az elvész. Ez a mai ünnep arról szól, hogy a Szűz Anya is, aki Jézus 
édesanyja, Keresztelő Szent János is, aki Jézus előfutára, ebben a nagy istenprogramban 
vesznek részt. Valamiképpen az emberekhez eljuttatni Isten szeretetét, az Isten jóindulatát, 
mert Isten nem akarja, hogy az emberek elvesszenek. Isten azt akarja, hogy az emberek 
boldogok legyenek, üdvözüljenek. Vegyék észre, lássák be, hogy értelme van az életüknek! 
Egyébként minek születtünk meg? Mindannyian nézzünk önmagunkba és tartsunk 
bűnbánatot, hogy méltóképpen ünnepelhessünk ezen a nagy napon. Ezt a máltai miseruhát 
azért vettem fel, mert Keresztelő Szent János a máltaiak legnagyobb szentje. 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! Ébredj világ! Ébredj Európa! Ébredj ember!  
Nem véletlenül mondom ezeket a mondatokat, hiszen Keresztelő János egy „Ébredési 
mozgalomnak” volt a képviselője. Abban az időben lépett fel, amikor Izrael politikai, 
gazdasági elnyomás alatt élt és tanulmányozta a próféták jövendöléseit, hogy mikor 
teljesednek be a jövendölések, az ígéretek. Ma, a harmadik évezred elején Keresztelő Jánosra 
hivatkozva szükség van követőkre, akik egy ébredési mozgalmat képviselnek a világban, mert 
az emberiség gazdasági és politikai terhek alatt nyög, és nem találja a megoldást. 
 
Van kiút ebből a válságból? 
Keressük, kutatjuk a lehetőségeket, merre a kiút? Keresztelő János példájára és az akkori 
Izrael példájára ezen a mai ünnepen egy nagyon fontos üzenetet kapunk, ami az egyetlen kiút. 
Mindaz a teher, ami miatt húzzák a vészharangot, nem más, mint a pénzvilág gyalázatos 
politikája, ami sújt bennünket Európa keleti részén élőket, sújtja a harmadik világ népeit. 
Ránk erőltették a pénzüket. Nagyon jól tudták ők azt, hogy ez a legjobb befektetés. Annyi 
pénzt öntöttek az elszegényedett emberekre, hogy sohase tudják visszafizetni azt. Jó esetben a 
kamat is több mint amennyit adtak. Van kiút ebből a válságból? Ébredjünk! Miért tehet 
velünk a gazdasági hatalom, a politikai hatalom azt, amit akar, ahogy annak idején, Keresztelő 
János idején tették Izraellel? Azért, mert ők is tőlük várták a segítséget és nem az Istentől! 
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Az Isten vár, aki leveszi a terheiteket! 
Ez a mai ünnep, Keresztelő János születésnapja ebből a szempontból fontos: „Ébredjünk!” 
Keresztelő János azokat tudta megmenteni, akik készek voltak a döntésre. A döntés roppant 
egyszerű volt. Mindenkinek be kellett látnia a helytelen döntéseit és rá kellett találnia arra, 
Aki ott volt közöttük, csak nem ismerték föl. Keresztelő János volt az, aki megmondta: 
„Köztetek van, Akit ti nem ismertek! Az Isten vár, aki leveszi a terheiteket.”  
Ma, a reggeli papi imádságban imádkoztuk: „Aki az apák szívét a fiak felé fordítja, Aki a fiak 
szívét az apák felé fordítja.” És megszületik a béke. 
 
A neveknek fontos üzenetük van 
Azt mondtam a szentmise bevezetőjében, hogy Keresztelő János születése nem véletlenül 
ilyen nagy ünnep. A nevét is a Lélektől kapta. Megöregedett édesanyját kérdezték: Mi a neve? 
„János.” Mindenki csodálkozott. Megnémult édesapját kérdezték, akkor ő fölírta egy táblára: 
„János a neve.”  Miért? A névben benne van a jövendő. A név az jelez.  
 

Mit jelent a név: „János”?  Isten megkegyelmez! 
 
Ez az első és rendkívül fontos üzenet, puszta megjelenésével János ezt adja át a népnek: 
„Isten megkegyelmez!” Ha nem kegyelmez meg az Isten, akkor a ránk zúdult terhek 
agyonnyomnak bennünket. Mindegy, hogy kívülről rakják ránk mások. Mindegy, hogy 
magunkra vesszük helytelen döntéseinkkel. Ha nem kegyelmez meg valaki, akkor 
agyonnyomnak bennünket ezek a terhek. 
 

Az apának a neve: „Zakariás”. Isten gondoskodik! 
 

Szintén üdvtörténeti szempontból fontos. Üzeni ez a név és üzeni ez az öregember, akit az 
Isten megajándékoz az örömmel: „Isten gondoskodik”, mert az Istennek terve van az 
emberrel. Az öreg Zakariással is terve van az Istennek, de mindegyikünkkel, akik itt vagyunk 
és minden emberrel, aki a világra született. Az öreg Erzsébetnek elvette Isten a szégyenét. Az 
még olyan világ volt, amikor szégyennek tartotta egy asszony, ha nem volt gyereke.  
 

Mit jelent az anyának a neve: „Erzsébet”? Isten az én teljességem! 
 
A magyarok által oly nagyon szeretett név. Isten az a valaki, aki engem eláraszt jóságával. Ez 
elvette a szégyenemet és ezért mindörökké hálát adok Néki! A nevek, a mai ünneppel 
kapcsolatos nevek igen fontos üzeneteket hoznak nekünk.  
 
Isten mellett dönteni kell 
Ha azt akarjuk, hogy emberhez méltó életet éljünk, akkor igenis el kell lélekben odáig jutni, 
hogy dönteni tudjunk. Nehogy ámítsuk és áltassuk magunkat!  
 

Mindenki meg tudja hozni ezt a döntést, ha akarja!  
Sajnos olyan évtizedek vannak mögöttünk,  
amikor szisztematikusan akadályozták az embereket abban,  
hogy eljussanak arra a lelki, értelmi, szellemi szintre, 

  hogy dönteni tudjanak.  
 

A döntés egyszerű: Képesek vagyunk-e fölismerni az Istent? Hogyne! 
Akarunk-e Istenhez tartozni, vagy nem? 
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Ez a mai ünnep erre szólít fel bennünket, akik mindennapi gondjainkkal, bajainkkal, az 
emberiség jövőjével annyit foglalkozunk, pedig csak azokat lehet megmenteni, akik készek 
erre a döntésre. Akik erre nem készek, azok menthetetlenek. Hallgathatják egy életen 
keresztül az Isten Igéjét, imádkozhatnak nap, mint nap egy életen át.  
 

Akik készek a döntésre, azok megmentették az életüket, 
mert Isten nélkül ebben a világban mi emberek 

kiszolgáltatottak leszünk azoknak, akik magukat istenítik, 
akik úgy viselkednek velünk, mint az istenek. 

 
Egyház, a keresztények közössége ezt jelenti.  
Egyház azt jelenti magyarul: „Akik döntöttek,  
a döntésre készek, a döntést meghozók gyülekezete.”  
Akik kimenekültek abból a világból,  
ahol emberistenek szorongatnak bennünket  
és Isten karjába vetették magukat. Ők az Egyház! 

 
Ébredj világ! Ébredj ember,  
mert vagy az Istenhez tartozunk, aki szeret,  
vagy egymás szeretetlenségének,  
az istennélküli ember szeretetlenségének leszünk az áldozatai.  
Csak az Istentől tanulhatjuk ezt, senki mástól.  
Ez a kereszténység üzenete.  
Ha ezt komolyan gondoljuk, akkor ez a mai ünnep,  
János nevére utalva: Isten megkegyelmez!  
Ez a mai ünnep rádöbbent bennünket arra,  
Zakariás nevét emlegetve: Isten gondoskodik! 
Terve van velünk. Terve van a világgal. 
Akkor ennek a mai ünnepnek a jegyében,  
Erzsébettel: Isten az én teljességem! Isten az én jóakaróm! 
Isten az, aki elveszi az én szégyenemet! 
Neki örökké hálás vagyok!  
Ha így tudunk gondolkodni, megváltozik az életünk,  
megváltoznak az emberi kapcsolataink. 

 
Testvérek! Világító aprócska szent János bogarakként kell így élni ebben a világban. Nagy a 
sötétség! Picike fény, a szent János bogarak picike fénye lehet mindegyikünk élete és ígéret az 
embertestvéreink számára!  
 
Akik így gondolkodnak: 

Akik elsősorban nem magukra gondolnak,  
hanem az Isten teremtett világára és azt vigyázzák.  
Akik a családra gondolnak, mint az élet forrására.  
Akik a társadalomra gondolnak, amelyben testvérekként élhetünk  
és ezért készek áldozatra, az életük bevetésére is, 

 
azok Keresztelő János mai utódai! 

Ők azok, akik ébresztgetik a világot egy teljesebb élet ígéretével! 
 

+  A M E N  + 
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Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Kedves Testvérek! 
Keresztelő Szent János nem a fővárosba hívta az embereket, nem Jeruzsálembe, az akkori 
fővárosba, amely politikailag, vallásilag, gazdaságilag a központ volt, hanem a pusztába.  
 

Az ószövetségi próféta mondja: 
„Kiviszlek a pusztába, hogy rábeszéljek a szívedre.” 

Ki akar mozdítani bennünket, hogy tudjunk dönteni! 
 

Most, amikor imádkozzuk az Úr imádságát, akkor kérjük Isten kegyelmét, hogy a Keresztelő 
János kijelölte útra mondjunk igent. Ez az út Jézus útja! Egyetlen út, ami az élet útja!  
 

Jézus azért járt ezen az úton, hogy mindenkivel jót tegyen  
és mindenkinek az életét szolgálja.  
Ez az út, ez az emberi út. Az összes többi hazugság.  
Isten segítsen bennünket erre, akkor van remény. 

 
Mi Atyánk… 

 
Szentmise befejezése 
 
Kedves Testvérek! 
Azt hallottuk, hogy Keresztelő János Jézus előfutára volt, készíti az utat. Máshol a Szentírás 
azt mondja: A Vőlegény barátja. Jézus a vőlegény, aki ünnepelni akar velünk, az Egyházzal. 
Az Egyház Krisztus menyasszonya, önök. Velünk akar ünnepelni Jézus. A Vőlegény barátja 
az, aki ismeri a Vőlegény szíve titkát. Ez erről szól, hogy a Vőlegény szeret bennünket és az 
Egyház, a menyasszony szintén biztos lehet abban, hogy a Vőlegény barátja ismeri az 
Egyházat. Nagyon fontos, hogy ezeken a dolgokon elgondolkodjunk, mert megválaszolatlan 
kérdéseinktől szenvedünk. 

Itt a válasz! Isten szeret bennünket! 
 
Vagy élünk evvel, vagy nem. Nem kötelező. De akkor az ember vegye tudomásul, hogy olyan 
az élete, amilyen. Mindennapi életünkben is így van.  
 

Szenvedünk attól, hogy nem szeretnek bennünket, 
közben arra abszolút nem gondolunk, 

hogy ez nem a másik feladata, ez az én feladatom! 
 

Ha mindenki ezt a titkot őrzi a szívében, akkor minden meg van oldva! 
Nagyon fontos üzenete van ennek a mai ünnepnek számunkra! 

 
+  Á L D Á S  + 


